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1.- Antecedents 
 
El Consistori Infantil de Torelló és un projecte que es va posar en marxa el 
curs 2009-2010. Per tant, l’actual ha estat el segon curs del projecte. La 
iniciativa va sorgir de la regidoria de Ciutadania Activa de l’Ajuntament, 
que va comptar, des dels inicis, amb la complicitat imprescindible de les 
escoles del municipi. 
 
Els nens i nenes de 6è de Primària de l’Escola Vall del Ges, de l’Escola 
Fortià Solà, de l’Escola Rocaprevera i de l’Escola Sagrats Cors, 
coordinats pels seus docents, han participat activament en aquesta 
nova edició del projecte. A l’igual que el curs passat, quan es va 
engegar el projecte, els 16 regidors i regidores infantils, juntament amb 
els seus companys de classe, han esdevingut els autèntics protagonistes 
d’aquest estimulant projecte. 
 
La idea que guia el Consistori Infantil té dues direccions. D’una banda, hi 
ha la pretensió de mostrar als nens, de primera mà, l’estructura i el 
funcionament bàsic d’un ajuntament. Per altre cantó, també hi ha la 
intenció de donar veu als nens i nenes i conèixer la seva visió del 
municipi i de la realitat que viuen dia a dia. Per això s’ha comptat amb 
un material pedagògic, adaptat a l’edat dels nens, elaborat i editat per 
l’àrea de Ciutadania Activa de l’Ajuntament amb el suport econòmic 
de la Diputació de Barcelona (en el marc del pla Xarxa Barcelona 
Municipis de Qualitat), que es va lliurar a tots els alumnes participants. 
 
El Consistori Infantil està format per 16 regidors infantils i l’alcalde. La 
quota de representació és de tres regidors per línia, la qual cosa dóna 
un total de 15 regidors. El regidor restant, tal com es va acordar amb les 
escoles, s’assigna rotatòriament. Aquest curs, ha correspost a l’Escola 
Sagrats Cors. D’aquesta manera, la distribució de regidors per escoles 
ha estat la següent: 
 

- Escola Vall del Ges: 3 regidors. 
- Escola Fortià Solà (dues línies): 6 regidors. 
- Escola Sagrats Cors: 4 regidors. 
- Escola Rocaprevera: 3 regidors. 

 
Amb l’experiència del curs anterior, el Consistori Infantil 2010-2011 va 
començar a rodar a primers d’octubre. Els docents d’aquest curs han 
estat David Castany (Escola Vall del Ges); Coni Torrents (Escola Fortià 
Solà); Magda Prat (Escola Sagrats Cors); i Marta Ricart (Escola 
Roca¬prevera), la qual cosa suposa només un canvi en el conjunt de 
mestres en relació a l’any passat. 
 
En una reunió inicial, celebrada el 7 d’octubre, des de l’Àrea de 
Ciutadania Activa es proposa canviar el sistema de treball a l’aula, en el 



sentit que, en comptes d’escollir lliurement un projecte, els regidors i els 
seus companys rebin l’encàrrec del tema a treballar. D’aquesta manera 
es garanteix que cada curs no es vagin proposant projectes que quedin 
sense executar, cosa que generaria desencís. Per això, es considera que 
la millor fórmula és encarregar un projecte que hauran d’elaborar en 
comú les escoles. Per això, es proposa treballar el tema dels itineraris 
escolars segurs, un tema que afecta directament a les escoles i als 
alumnes i que està inclòs al Pla de Mobilitat Urbana de Torelló i al Pla de 
Barris on, a més, té dotació econòmica i calendari. 
 
El primer pas a l’aula va ser l’elecció dels regidors infantils. Cada escola 
va disposar de total autonomia per establir els criteris d’elecció dels 
regidors. Alguns d’una manera més elaborada i d’altres menys, però a 
primers de novembre, totes les escoles havien escollit els seus regidors. 
Això va permetre iniciar el treball a l’aula que es va emmarcar en 
l’assignatura d’Educació per la Ciutadania. 
 
2.- Constitució del Consistori Infantil 
 
El dimecres 17 de novembre de 
2010, en una sessió formal que es 
va celebrar a la sala de plens de 
la Casa de la Vila –i a la qual es 
va convidar els pares i els 
docents- es va fer el ple de 
constitució del Consistori Infantil 
de Torelló. Els nens i nenes van 
rebre la insígnia del municipi de 
mans del primer tinent d’alcalde, 
Lluís Bassas (l’alcalde, Miquel 
Franch, va haver d’excusar la 
seva assistència), alhora que es comprometien solemnement a complir 
amb les seves obligacions al llarg de la legislatura. Els regidors infantils 
del curs 2010-2011 han estat: 
 
Escola Fortià Solà 
-Joan Clota Cots 
-Rafa Gil Ruig 
-David Olivares Berjaga  
-Núria Sadurní Padrosa 
-Martí Tubau Autet 
-Aroa Vela Treserra 
 
Escola Vall del Ges 
-Paula Camps Pla  
-Eduard Ortiz Castro 
-David Carrillo Solà 



Escola Rocaprevera  
-Anna Vivet 
-Carles Serra 
-Marta Soy 
 
Escola Sagrats Cors 
-Pau Riera Vila 
-Marc Fernandez Guitart 
-Roger Magem Planàs 
-Núria Antonell Rifà 
 
Un cop nomenats, els regidors infantils han estat els encarregats de 
portar la iniciativa del treball a l’aula, liderar-la i implicar-hi els seus 
companys. 
 
3.- El treball a l’aula 
 
Aquesta ha estat una part fonamental en el desenvolupament del 
projecte. A totes les escoles, el treball sobre el Consistori Infantil ha 
quedat integrat en el temari de l’assignatura d’Educació per la 
Ciutadania perquè, a parer dels i les mestres, s’hi esqueia de manera 
notable. 
 
Cada escola, cada aula, cada docent, ha pogut desenvolupar el 
treball amb total autonomia, destinant-hi el temps que ha volgut o 
necessitat, fixant els temps, amb l’únic referent de les dates de 
celebració dels plens que, fet i fet, han estat un per trimestre. Així, el 
treball s’ha pogut adaptar a les disponibilitats, requeriments i 
característiques de cada centre educatiu i de cada grup. 
 
4.- El material pedagògic 
 
Per tal de poder tirar endavant el projecte, s’ha comptat amb el 
material pedagògic de suport que es va editar el curs anterior. Des de 
l’Àrea de Ciutadania Activa es va treballar en l’elaboració d’un llibret 
amb continguts relatius a la matèria objecte del treball i un llenguatge 
entenedor i adequat a l’edat dels nens participants en el projecte del 
Consistori Infantil (11 anys). Cada nen de 6è de Primària de les escoles 
públiques i concertades del municipi, que participen en el Consistori 
Infantil, ha pogut disposar d’un exemplar d’aquest material des de 
principis de curs. Aquest  material ha estat important per tal de poder 
tenir una base a partir de la qual articular el treball a l’aula. 
 
Es tracta d’un llibret en format DIN A4, de 16 pàgines i a tot color. 
Després d’un text de presentació, conté informació relativa a què és, 
com es constitueix i quins objectius cerca el projecte del Consistori 
Infantil. Hi ha un apartat dedicat al municipi i el seu Ajuntament, en el 



qual s’explica què és aquesta institució, quines funcions té, com 
s’organitza; com s’escullen l’alcalde i els regidors i com es distribueixen 
les funcions; com s’articula el procés de presa de decisions, els plens, les 
juntes de govern local i les comissions informatives; quins serveis presta i 
gestiona l’Ajuntament; d’on surten els recursos econòmics i com es 
gestionen les finances municipals; i com es regulen els processos de 
participació ciutadana al municipi de Torelló, dels quals el mateix 
Consistori Infantil n’és un exemple. Els darrers apartats del llibret estan 
destinats al símbol municipal per excel·lència, l’escut; i també es deixa 
una part per complimentar els alumnes, en la qual se’ls proposa 
d’ajudar a fer Torelló, fent propostes i detectant mancances. Finalment, 
hi ha un petit qüestionari per treballar a l’aula i un capítol destinat a 
eventuals suggeriments. El llibret es completa amb una separata, amb el 
nom de tots els regidors electes que formen part de l’Ajuntament i 
l’actual organigrama municipal.  
 
5.- Les visites dels regidors 
 
En el marc del treball a l’aula, les escoles han pogut sol·licitar –a través 
del personal de la regidoria de Ciutadania Activa- la presència de 
regidors per tal de demanar-los informació sobre diversos temes 
relacionats amb l’Ajuntament i amb l’acció de govern municipal, o amb 
el treball que estaven desenvolupant. 

 
Diversos regidors han passat per les aules per tal d’aclarir conceptes, 
esvair dubtes i explicar als alumnes tot allò que els han volgut preguntar. 
Les trobades amb regidors han estat, en total, dues: 
 
Escola Rocaprevera: 
 -Lluís Bassas i Cristina Sala (21 de febrer) 
Escola Sagrats Cors: 
 -Cristina Sala (9 de març) 
 
En relació al curs passat, s’ha observat un significatiu descens de visites 
de regidors a l’aula (s’ha baixat de 6 a 2). 
 



6.- Els plens 
 
Al llarg del curs s’han celebrat tres sessions plenàries: una de presa de 
possessió, una altra d’exposició del projecte i l’última de presentació 
final del treball, de valoració de l’experiència i de cloenda. 
 
La primera sessió va tenir lloc a les 7 de la tarda del dimecres 17 de 
novembre de 2010, a la sala de plens de la Casa de la Vila -per donar 
més formalitat a l’acte. Els regidors, prèviament escollits pels seus 
companys de classe, van prendre possessió ‘oficialment’ del càrrec, van 
acceptar públicament el compromís i se’ls va imposar la insígnia del 
municipi. Al ple s’hi va convidar expressament els docents i els pares dels 
regidors. 

 
La segona sessió es va celebrar, al Teatre Cirvianum, el dimecres 23 de 
març a les 11 del matí. Va ser una sessió oberta ja que, a tothom qui ho 
desitgés, a banda dels alumnes. Els regidors van explicar l’estat del seu 
projecte i en quina direcció havien focalitzat el seu treball. 
 
Prèviament a aquest segon ple, el dilluns 21 de març, els regidors infantils 
es van reunir amb el responsable de Ciutadania Activa de l’Ajuntament 
per tal de coordinar l’exposició dels treballs i definir el desenvolupament 
de l’acte. 
 



El tercer ple també es va fer al Teatre Cirvianum, el dimarts 7 de juny a 
les 11 del matí. Aquesta tercera sessió de la legislatura tenia com a 
objectiu l’exposició final del treball realitzat per cada grup. Cal destacar 
que tres dels quatre grups van optar per fer la presentació a través 
d’imatges, amb la projecció dels power point que ells mateixos havien 
elaborat. Els regidors, en el seu darrer ple, van fer una valoració personal 
de l’experiència, alhora que van animar els seus companys de 5è –que 
també van assistir a l’acte- a  implicar-se en el projecte del Consistori 
Infantil. 
 
7.- El projecte 
 
A diferència del curs anterior en què hi havia llibertat per escollir els 
projectes per treballar, en aquesta ocasió es va proposar un projecte 
únic, els camins escolars segurs. Cada escola podia dissenyar els seus 
itineraris en funció de la ubicació del centre educatiu. Els treballs es van 
presentar en dues fases diferents, en el ple del 23 de març i en el ple del 
7 de juny. 
 

 
 
Els treballs han estat els següents: 
 
- Disseny de rutes escolars segures des de la plaça Joanot Martorell i 
l’Esclat fins a l’escola Fortià Solà. (Escola Fortià Solà) 



- Disseny de rutes des del centre, el barri de Montserrat, La Cabanya i la 
zona esportiva fins a l’escola Rocaprevera, i una cinquena des de la 
plaça Nova a l’IES Cirvianum (Escola Rocaprevera) 
 
- Repàs dels itineraris de què ja disposava el centre educatiu i identifi-
cació de problemàtiques (Escola Vall del Ges) 
 
- Disseny de dos camins segurs des de l’Escola Sagrats Cors fins a la zona 
esportiva (Escola Sagrats Cors) 
 
D’altra banda, les escoles han completat els seus treballs amb la 
detecció de mancances de senyalització i elements de seguretat a les 
vies públiques per on discorren les seves propostes d’itineraris; també 
han treballat sobre el projecte dels ‘comerços amics’; i s’han començat 
a esbossar possibles mascotes per als camins segurs. 
 
Tots aquests projectes han estat estudiats, analitzats i documentats en 
profunditat i s’ha lliurat una còpia de cadascun d’ells a l’Ajuntament. 
Aquest material s’ha posat en mans d’un tècnic municipal especialitzat 
perquè hi comenci a treballar, en el benentès que, finalment, les 
propostes dels alumnes, convenientment definides amb criteris tècnics 
s’inclouran en el projecte del Pla de Barris, en el qual tenen una dotació 
econòmica de 75.000 euros i un calendari d’execució previst per al 
2013. 
 
8.- Dinamització del certamen fotogràfic 
 
Aquest curs, a més, des de l’Àrea de Ciutadania Activa, s’ha posat en 
marxa el Certamen Fotogràfic Escolar de Torelló 2011 ‘Racons’. Es tracta 
d’un certamen de caràcter no competitiu, adreçat als nens i nenes de 
3er a 6è de Primària de les escoles de Torelló. El tema escollit és imatges 
de racons del municipi –com més originals i inèdites millor-, amb el valor 
afegit que la imatge incorpori una component cívica. Amb les 
fotografies seleccionades se’n farà una exposició, alhora que també es 
penjaran a la pàgina web de l’Ajuntament mentre duri l’exposició. 
 
Els regidors infantils de cada escola hi han col·laborat, ocupant-se de 
dinamitzar el certamen i fer arribar les bases als seus companys. 
 
9.- El cost 
 
El cost econòmic del Consistori Infantil ha estat molt baix, ja que l’edició 
del material ja es va pagar el curs anterior, amb un subvenció del pla de 
concertació Xarxa Barcelona Municipis de Qualitat 2008-2011 de la 
Diputació de Barcelona, dins el programa de suport a les polítiques 
locals de participació ciutadana i drets humans-Ajuts per al foment, la 



divulgació i la promoció de la participació ciutadana i el teixit 
associatiu. 
 
Per tant, el Consistori Infantil 2010-2011 només ha tingut una despesa 
econòmica: 
 
- Fotografies de record per a regidor/es i docents (22 fotos): 34,16€ 
 
Evidentment, cal tenir en compte els costos que poden haver suposat 
l’obertura de la Casa de la Vila (per al ple de constitució i per la reunió 
amb els regidors) i l’obertura del Teatre Cirvianum (per al segon i tercer 
ple). 
 
10.- Metodologia 
 
Al llarg del curs s’han fet un seguit de reunions prèvies entre les mestres, 
la regidora i el responsable de Ciutadania Activa per tal de preparar els 
plens, establir un ordre del dia i resoldre tots els dubtes perquè els nens i 
nenes poguessin fer la seva funció amb la màxima comoditat i 
desimboltura. D’altra banda, també s’han fet reunions de valoració, 
després de les sessions, per tal d’analitzar aquells problemes que hagin 
pogut sorgir i minimitzar-los. 
 

 
A la vista del tema que s’ha treballat aquest any i la seva inclusió en el 
projecte d’intervenció integral que suposa el Pla de Barris, en alguna 
sessió s’ha comptat amb l’assistència de la coordinadora del Pla de 
Barris de Torelló, Anna Manrique. 
 
Totes aquestes reunions s’han fet en horari de tarda i, rotatòriament, a 
les diferents escoles implicades en el projecte. De tota manera, s’ha 
posat de manifest la dificultat per quadrar agendes, aspecte que 
s’hauria d’intentar millorar de cara a anys venidors. 
 



Com a novetat, aquest any, s’ha fet una reunió (fora d’horari escolar) 
entre els setze regidors i el responsable del Departament de Ciutadania 
Activa, per tal de preparar el desenvolupament del segon ple. 
 
11.- Seguiment dels projectes del curs anterior 
 
Els projectes elaborats en el marc del Consistori 2009-2010 segueixen el 
seu curs. Tot i que no n’hi ha cap d’enllestit, alguns ja estan en fases 
avançades de planejament o d’execució. 
 
- L’Escola Sagrats Cors va proposar la construcció d’un bike parc on 
practicar piruetes i salts en bicicleta. Està previst en el Pla d’Equipaments 
Esportius de Torelló i també forma part del projecte de la Llei de Barris. El 
bike park es construirà a la zona esportiva. 
 
- L’Escola Vall del Ges va treballar en la creació d’una sala de cinema i 
l’organització de tallers de cinema. La sala de cinema s’obrirà 
properament en un local del Casal Parroquial a la plaça Nova. És una 
iniciativa privada i l’Ajuntament li ha donat tot el suport perquè Torelló 
torni a tenir cinema. Des de l’Àrea de Cultura, tampoc no es descarta 
fer cinema puntualment al Teatre Cirvianum, però no es pot preveure 
una programació estable perquè s’hi fan moltes activitats. 
 
- L’Escola Rocaprevera va dissenyar un carril bici, amb diferents itineraris 
pel municipi. El treball que es va fer des de l’Escola Rocaprevera es va 
incorporar a la documentació per a la redacció del Pla de Mobilitat de 
Torelló. I el Pla de Mobilitat que va aprovar l’Ajuntament preveu un carril 
bici que recorre el perímetre del municipi i que permetrà poder-se 
desplaçar en bicicleta de punta a punta de Torelló. Per les 
característiques dels carrers del centre –que són molt estrets- el carril bici 
només es pot construir en zones on les voreres siguin suficientment 
amples per fer compatible el trànsit de vianants i ciclistes. 
 
- L’Escola Fortià Solà va projectar la implantació d’un servei de transport 
urbà gratuït per anar a l’IES Cirvianum. És el projecte més complicat 
perquè no depèn de l’Ajuntament i actualment a les empreses de 
transports no els surt a compte fer aquesta línia. 
 
12.- Valoració 
 
El projecte del Consistori Infantil de Torelló ha finalitzat pràcticament 
coincidint amb la finalització del curs escolar. Des del punt de vista de la 
regidoria de Ciutadania Activa, la valoració és positiva, en la línia de la 
primera edició del projecte. 
 
El resultat és molt satisfactori pel que representa d’aportació 
d’informació als serveis tècnics i de mobilitat municipals. Està clar que els 



treballs dels alumnes seran la base per al futur projecte d’implantació i 
senyalització dels camins escolars segurs de Torelló. A més a més, també 
és molt útil el treball de detecció de mancances, problemes i 
deficiències a la via pública que han fet alguns grups; aquesta 
informació –que sovint no arriba a l’Ajuntament- servirà perquè s’hi posi 
remei des de l’Àrea d’Obres i Serveis. 
 
Aquest curs ha estat complicat, des del punt de vista de l’Ajuntament, 
per qüestions alienes al Consistori Infantil, especialment pel fet de ser 
any electoral. Precisament aquest ha estat un dels motius pels quals no 
s’ha pogut consolidar l’intercanvi amb el Consistori Infantil de Vic. De 
tota manera, les interferències d’aquest i altres factors s’han intentat 
minimitzar. 

 
De cara a anys venidors caldrà valorar quina és la millor manera de 
decidir el tema per treballar: si es deixa escollir als alumnes o bé si es fa 
un encàrrec des d’alcaldia (tal com s’ha fet aquest any). 
 
També caldria pensar en la possibilitat d’elaborar un calendari 
compartit per tal que no hi hagi tantes dificultats com aquest any per 
quadrar les agendes (tant per les reunions com pels plens). 
 
S’ha de destacar, com el curs anterior, el grau d’implicació de les 
escoles i, especialment, dels quatre docents que han liderat el projecte 
a l’aula: David Castany (Escola Vall del Ges); Coni Torrents (Escola Fortià 



Solà); Magda Prat (Escola Sagrats Cors); i Marta Ricart (Escola Roca-
prevera). La seva col·laboració ha estat, en tot moment, entusiasta, i el 
seu paper decisiu perquè s’assolissin els objectius inicials. La regidoria de 
Ciutadania Activa també s’ha abocat –en la mesura de les seves 
possibilitats- perquè tot funcionés correctament. 
 
A partir d’ara, s’obre un període de inactivitat del Consistori Infantil fins a 
l’inici del curs escolar 2011-2012. I per altre cantó, caldrà estar a l’espera 
de la designació del nou equip de govern per tal de constatar si, com 
sembla, hi ha la voluntat política de donar continuïtat al projecte del 
Consistori Infantil. 
 
 

Torelló, juny de 2011 
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